
k r o n i k a

z a se d a n í VĚDECKÉ RADY VÝZKUMNÉHO tSTAVU 
PEDAGOGICKÉHO J. A. KOMENSKÉHO

Dne 30. září 1954 se sešla védecká rada Výzkumného ústavu pedagogického 
A. Komenského v Praze k druhému zasedání, aby posoudila, jak ústav p^ní 

své vědecké uko y a aby vviádřjla sve př pom nky k jeho další piáci. Podkladem 
obsažné diskuse byly jednak zprávy ředitole ústavu Dr B. Kujala a ředitele 
brněnské pobočky Dr F. Holešovského o prací ústavu, jednak zprávy předsedů 
Piacovních komisí vědecké rady o činnosti VÚP v jednotlivých pracovních úsecích.

/Tak ukázal ředitel ústavu Dr B. Kujal, činnost ústavu se rozvíjí podle pracov- 
^-ho plánu, schváleného kolegiem ministra školství v únoiu 1954. Desátý sjezd 
^SC a nové zkušenosti, které ústav získal při své práci na školách, vedly jeho 
pracovníky k tomu, aby v pracovním plánu některé úkoly zvýraznili a dali j m 
správnější pojetí. Rozhodující zásluhu o to má akademik O. Chlup, který účinně 
P̂ ^máhá ústavu řešit jeho úkoly na vědeckém základě.

Srpnové učitelské konference, jichz se pracovníci ústavu v čele s akad. Chlu
pem zúčastnili, znovu podtrhly směrnice X. sjezdu KSC o nutnosti zvýšit znalosti 
?actva a účinněji snižovat procento propadajících žáků. Mezi příčinami neuspoko
jivého stavu uváděli účastníci konferencí přeplněné učební osnovy a učebnice, 
i^edoslatky v ideové i pedagogické přip avě a prací učitelstva, špatné plánování 
 ̂ neuspokojivou organisaci učebně výchovné práce, nedostatečné prověřování vě

domostí a dovedností žáků a jejich nesprávné a nejednotně hodnocení. Nedo
statky v chování žáků se týkají nedodržování pravidel chování pro žáky, špatného 

mu ve škole, nedostatečné práce třídních učitelů, neuspokojivé spolupráce 
skoIy a rodiny, nedostatečného využití výchovného vlivu umění a téměř všeobecné 
^ké neuspokojivé práce školských skupin CSM a PO.

Mnozí učitelé, jak uvedl Dr B. Kujal, nejeví dosud žádoucí zájem o theoretické 
pedagogické otázky, a to i o výtěžky sovětské pedagogické vědy. Na druhá straně 

třeba vyzvednout zvýšenou politickou úroveň a aktivitu školských pracovníků 
 ̂ Jejich živý zájem o práci podle nových učebních osnov a učebnic 
. U^ast na učitelských konferencích poučila pracovníky ústavu o tom, že je třeba 
jestě účinněji pomáhat učitelstvu, áby dovedlo správně hodnotit význam jednot- 
íj^řch částí učiva a zaměřovalo se ve své práci především na učivo základní. Obo- 
Jjatit pedagogické myšleni učitelstva o tento zřetel je jedním z důležitých úkolů 
Pedagogické vědy. V tomto smyslu bude třeba věnovat zvýšenou péči jednomu 

základních úkolů ústavu, totiž provedení vědeckého výzkumu osnov a učebnic 
^  zaměřením na další podstatnou redukci učiva. Tento úkol, formulovaný aka- 
^^niikem O. Chlupem, nutno chápat v souvislosti s úsilím o zvědečtění a ideové 
Pi‘ohloubení vyučování a odstranění všeho formalismu z učebně výchovné práce.

úsilí o postižení skutečných základů věd a umění při současném respektování 
^^tele k věkovým zvláštnostem žáků nutno spatřovat jednu z hlavních cest, jak 
^Jistit podmínky pro osvojení trvalých a hlubokých vědomostí a dovedností žáků 

Jak v souvislosti s tím vytvářet i podmínky k využití všech výchovných mož- 
^stí, které vyučování přináší.

konferencích měli pracovníci ústavu také příležitost ověřit si mnohé nedo- 
j^^tky dosavadní klasifikační praxe na školách. Učitelstvo se živě zajímá o zpřes- 

konkretisaci klasifikačních norem v jednotlivých učebních předmětech. 
/i*^pditel ústavu proto doporučil zvýraznit a nově formulovat některé základní 
*̂ oly pracovního plánu VUP:
 ̂ Zintensivnit práci na úkolu »Základní otázky theorie socialistické výchovy« 

Pt‘aco^§f pod vedením kabinetu CSAV k této práci přední pracovníky ze všech

57



2. konat ve spolupráci s učiteli a vědeckými pracovníky příslušných oborů vý
zkum učebnic se zaměřením na zdokonaleni výběru učiva, zejména na jeho re
dukci, na zlepšení didaktické stavby osnov a učebnic a na zlepšení práce podle 
učebnic,

3. věnovat větší pozornost otázkám mravní výchovy, především otázkám kázně, 
a k tomu vytvořit pro koordinaci této práce subkomisi při vědecké radě,

4. věnovat větší pozornost otázkám estetické výchovy.
Bude třeba, aby pracovníci ústava spolu s výzkumnou prací dále zlepšili 

a prohloubili pomoc škole a učitelstvu. To znamená pohotověji seznamovat uči
telstvo i širší veřejnost s výsledky práce už v jejím průběhu, účinněji pomáhat 
odstraňovat všechny zjištěné nedostatky v práci škol, zveřejňovat práci učitelů, 
kteří docilují dobrých výsledků ve výchově a vzdělání mládeže, pečovat o další 
růst vynikajících učitelů, o zobecňování zkušeností z jejich práce.

Z toho vyplývají především tyto konkrétní úkoly;
1. Uskutečnit pedagogická čtení, která jsou v plánu ústavu na rok 1954 a která 

jsou jakousi přípravou pro daiší rok, kdy budou pedagogická čtení už pořádána 
podle jednotných směrnic ministerstva školství ústředně,

2. připravit k vydání plánované sborníky, které mají pomoci učitelstvu v práci 
podle nových osnov a učebnic,

3. pomoci zlepšit úroveň pedagogických a metodických časopisů a uveřejňovat 
v nich předběžné výsledky výzkumných prací, stati a články, které pomáhají pře
konávat nedostatky v práci škol a přispívají k rozvoji theoretického ruchu,

4. dále se účastnit učitelských dnů a na nich seznamovat účastníky s výsledky 
výzkumné práce,

5. pomoci ministerstvu školství vypracovat smevnice k piuzkumu ucebnic a 
k zpřesnění klasifikačních norem,

6. k provedení každého jednotlivého výzkumu sestavit komisi, složenou z pra- 
covníků ústavu, z učitelů, u nichž se výzkum provádí, a z vědeckých pracovníků 
příslušných vědních oborů; v ní projednávat postup výzkumu a hodnotit dosa  ̂
zené výsledky.

fteditel Dr B. Kujal podal pak přehled o plnění pracovního plánu ústavu.
Plán ústavu je zladěn s plánem kabinetu pedagogiky CSAV. Pamatuje jak na 

práce védecko-výzkumné, tak i na plánováni veškeré vědecko-organisační. doku- 
mentačni, přednáškové, popularisačni a konsultační činnosti VÚP.

Hlavním vědecko-výzkumným thcmatem v sekci pro pedagogiku a didaktiku 
je thema »Základní otázky theorie socialistické výchovy a vyučování«. Ckolem této 
práce, vedené akademikem O. Chlupem, je a) prozkoumat pedagogickou proble- 
matiku a vyzdvihnout nové výzkumné problémy, b) osvětlit a uvést v systém 
základní otázky theorie socialistické výchovy a vyučování, a to v těsné souvislosti 
s řešen m zák adnich úko'ů, které naše ko'a plní a^ve spojení s bojem proti pře
žitkům v theorii a praxi socialistické výchovy, c) přispět k propracování pedagO' 
gického pojmosloví a k sestavení učebnice pedagogiky pro vysoké školy pedagO' 
gické, d) vypracovat monografii o některých základních otázkách theorie socia- 
lis-tické výchovy.

Výzkum pedagogické problematiky a příprava konspektu učebnice se dějí típí 
způsobem, že se podrobně afialysuji naše hlavní i sovětské pedagogické časopisy 
od roku 1945. Výběr časopisů bude postupně rozšiřován a přikročí se i k r o zb o ru  
pedagogické tvorby knižní. Již nyní analysují někteří členové výzkumného kolek' 
tivu pedagogický-systém význačných pedagogických reformátorů minulosti. Studo; 
vané prameny se podr:bné excerpují podle problémů, které se v nich řeší. Z skaný 
materiál -se řadí zatím podle návrhu prospektu sovětské učebnice pedagogiky př? 
vysoké školy. Konfrontace pedagogického systému učebnice s problémy, kter^ 
přináší život naší a sovětské školy po roce 1945, bude mít značný význam 
stanovení další výzkumné problematiky i pro vypracování konspektu nové učeb' 
nice pedagogiky.
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. Souběžně s tím postupuje práce na plánovaných menších monografiích, které 
jsou rovněž přípravnými pracemi pro vypracování konspektu učebnice pedago- 

Tak na pf. akademik Chlup dokončuje stať »0 bojích za socialistickou peda- 
d<̂ Qiku u nás«, Dr B. Kujal pracuje na konspektu studie »Doj o jednotnou školu 
 ̂ socialistickou pedagogiku v letech 1945—1955«, Dr V. Drchalová se zabývá otáz

kou vlivu Velké říjnové socialistické revoluce na nahi školu a pedagogiku. Byl 
rozmnožen materiál Dr M. Clpra a kolektivu o otázkách výchovy uvědomělé ukáz- 
^^nosti a rozeslán externím spolupracovníkům na výzkumu.

Pracovníci na thematu »Systém polytechnického vzdělání na všeobecně vzdělá- 
škole«, vedeném Dr J. Trajerem, provedli zkoumáni ve školách, přitom mimo 

Jiné provedli v četných třídách zkoušky znalostí žáků o některých otázkách země
dělské výroby. Analysují vědecké základy zemědělské výroby ve vztahu k učeb- 

a připravují konferenci o polytechnickém vzdělání.
Thema »Základní otázky theorie odborného vzdělání na odborných školách«, ve- 

^n é  Dr A. Kuncem, obsahuje piáce z oboru metodiky mechaniky a dílenského 
vUčování. Byl vypracován pokusný učební text mechaniky pro I. ročník a jsou 
Ujišťovány zkušenosti s ním, mimo jiné i na základě vlastního vyučování. Zpraco- 
'̂ ^vají se poznatky z vyučováni v dílnách.

l^racovní kolektiv, vedený s. J. Korejsem, pracuje na thematu »Didaktické otázky 
^.^píjeni poznání, myšlení a řeči žáků předškolního a mladšiho školního věku«.

zjišťování stavu sjednoceného jazykového vyučování ve 2 .-4 . roč. národních 
K̂ol byla vypracována obsáhlá metodická příručka, přispívající k uplatnění nového 

Pojetí vyučování čtení a slohu v těchto ročnících ve spojení s věcným pozná-
^^nim.

^  sekci pro psychologii se pracuje na dvou vědecko-výzkumných thematech, a to 
thematech »Vývojové zvláštnosti vyšsi nervové činnosti déíí« a »Psychologie 

a psychologie žáka 5—7letcho-<.
Drá thematu, vedeném doc. Dr J. Linhartem, jde o tři experimentální
tař a to o studium vývoje zobecňování, o výzkum specifických vlastností orien- 

pátracích reakcí dětí a o výzkum individuálních zvláštností typu a cha- 
«̂Kteru.

^ r i ^ é  thema, jež vede Dr Fr. Jiránek, zahrnuje rovněž tři práce, a to experi
mentální výzkum prvních počátků čteni a psaní, výzkum tvoření představ u dětí 
^■^vletých a výzkum individuálních odlišností v chování žáků při vyučování 
Qi^^r^ích měsících na národní škole. Oddělení pedagogické psychologie vypracovalo 

‘^^^Wejší studii-b některých pedagotr cko-psychologických otázkách elementárního 
^^1 a psaní, která vznikla na základě dvouletého výzkumu na školách, 

^^/^hemata »Základy estetické výchovy na všeobecně vzdělávací škole«, »Metodika 
základům společenských věd« a »Metodika vyučováni m£itew.atice, pří- 

vědám a zeměpisu se zvláštnim zřetelem k polytechnickému vyučování«, 
.vedou Dr J. Slajer, Dr J. V. Bečka a Dr A. Vodička, jsou z podnětu a za 

tu akademika O. Chlupa pojata především jako výzkum učebnic a osnov. Jde 
 ̂ výzkum 2ivé abecedy a Slabikáře, čítanek pro 2. a 4. ročník, mluvnice pro

Učf!]? ruštiny pro 5., 6. a 9. ročník, učebních osnov, učení o ústavě,
(•hp matematiky pro 2. a 6. ročník, učebnice fysiky pro 7. ročník, učebnice 
Drn pro 8. ročník, učebnice biologie pro 6. a 10. ročník a učebnice zeměpisu 

ročník.
. provedena podrobná analysa uvedených učebnic a stanoveny podstatné

................  istními zkouškami byl
základních vědomostí

a yj. /-av̂ ativu luivu. i^a analysy učebníc a osnov
se provádí na těchto školách soustavné pedagogické pozorování, zamě- 

1̂̂0^ především na práci učite’e s učebn cí. Současně se připravují písemné i ústní 
ĵ ‘ .Usky, které mají pomoci zjistit výsledky vyučovací práce u těchto učitelů. To 

ložnit srovnat práci s učebnicí a její výsledky u různých učitelů. Ve vý- 
učebnic bude přikročeno i k pokusnému vyučování.
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Thema »Vědecké základy metodiky tělesné výchovy«, které vede Dr J. Kozlík, 
obsahuje jednak výzkum závislosti vytváření pohybového návyku na koncentro
vaném a intervalovém nácviku, jednak výzkum vytváření návyku správného 
držení těla u žáků národní školy. Na řešení úkolu se podílejí ved^e pedagogů 
i lékaři. V oddělení tělesné výchovy se kromě toho pracuje na metodické knize 
pro 6.-—11. ročník.

Důležité úkoly řeší thema »Hygienické základy denní životosprávy školní mlá
deže se zřetelem k jejím věkovým zvláštnostem«. V práci, vedené Dr V. Hladkou, 
byl proveden průzkum doby potřebné k přípravě domácích úloh u skupiny žáků
6. postupného ročníku. Byly vyzkoušeny různé metody k zjišťování pracovního za
tížení žáků a vypracován i vyzkoušen záznamový arch o zaměstnaní a činnosti 
dčtí.

V práci na thematu »Stav a rozvoj vědomosti a dovednosti žáků na školách pro 
děti vyžadující zvláštní péče«, vedeném Dr J. Meisnerem, byl dokončen orientační 
v^ýzkum ve školách normálních, zvláštních a v ústavu pro hluchoněmé. Byl při
praven laboratorní pokus k analyse postupu diferenciace v jednotlivých skupinách.

Významnou složkou činnosti ústavu byla autorská, recensní i jiná přímá sou
činnost pracovníků ústavu při zpracování učebnic. Z podnětu a za vedení akade
mika O. Chlupa připravila pracovnice ústavu J. Hřebejková se spolupracovníky 
Živou abecedu, Slabikář a Průvodce k 2ivé abecedě a ke Slabikáři. Pracovník VOP 
J. Doležal vypracoval slabikář pro dospělé. Členové ústavu dále vypracovali se 
svými spolupracovníky čítanky pro 3., 4. a 9. ročník učebnice ruštiny pro 5., 6. 
a "9. ročník, učebnice zeměpisu pro 8. ročník, početnici pro 1. ročník, učebnici 
fysiky pro 7. ročník, podle sovětské předlohy pak Základy darwinismu, učebnicí 
anatomie a fysiologie a dále doplněk k učebnici anatomie a fysiologie pro peda
gogické školy. Titulni redakci provedli pracovníci ústavu u učebnic českého ja
zyka pro 2 .-5 . ročník, čítanek pro 2 .-5 . a 9.—11. ročník, učebnic ruského jazyka 
pro 10. a 11. ročník, učebnic zeměpisu pro 5 .-8 . ročník, učebnic matematiky pro
2 .-5 . ročník, zoologie p ro '7. a 8. ročník, učebnice mechaniky a j. Členové VÚP 
spolupracovali na učebnici českého jazyka pro 10.—11. ročník, na učebnici rus* 
kého jazyka pro 8. ročník, na učebnici ústavy CSR a SSSR, na čítance pro 2. roČ' 
n ik . pedagogických škol i na některých dalších učebnicích. Ostav vypracoval po; 
sudky k učebnicím ruského jazyka pro 10. ročník, k učebnici ruské, sovětské 
literatury pro 11. ročník, k učebnicím zeměpisu pro 9. a 10. ročník, k učebnicín^ 
matematiky pro 6.—11. ročník, k učebnici rýsování pro 11. ročník, k učebnicírtJ 
chemie pro 8.—11. ročník a j.

V měsících lednu až srpnu 1954 přednesli pracovníci ústavu 299 přednášek, na' 
psali 102 články a proslovili 53 rozhlasových přednášek. Zúčastnili se práce v r^' 
dakcích různých časopisů, ve vědeckých radách a jiných institucích.

Vědecko-výzkumným úkolům a potřebě zvyšovat odbornou kvalifikaci pracoV ' 
níků odpovídají i organisační formy práce ústavu.

Základní význam má pedagogický seminář s. akademika O. Chlupa, jehož f .  
pravidelně účastní členové kabinetu pedagogických věd při CSAV, pracovních 
z pedagogické sekce ústavu a vedoucí sekcí. V semináři se projednávají vě(^eckO' 
výzkunmé práre kabinetu i ústavu a referuje se o literatuře. Seminář se stáv^ 
školou vědecké pedagogické práce a má vliv na veškerou činnost ústavu. Dal̂  ̂
významnou pomocí předsedy vědecké rady VÚP akademika Chlupa jsou konsul*  
tace, které poskytuje jednotlivým výzkumným kolektivům i pracovníkům. Ponio  ̂
akademika O. Chlupa, jak konstatoval Dr B. Kujal, je velmi obětavá a zásadíj! 
povahy. Také ostatní členové vědecké rady prokazují ústavu cennou pomoc. 
to zejména o těch členech vědecké rady, kteří se ujali řízení práce v jednoťivýc^  
jejich komisích d kteří svými radami a soudružskou kritikou přispívají ústaV^ 
k řešení jeho vědeckých úkolů.

Jednou měs cně se koná ce'oústavní semenař který za účasti všech vědecký^ 
pracovníků projednává referát a koreferát o některé ústavní výzkumné práci 
o některé \^’znamné práci sovětské. Seminář slouží kontiole vědecké práce,
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^ •̂sení zkušenosti z vědecké práce v jednotlivých sekcích a studiu základních otá
zek metodiky pedagogického výzkumu, zde se pracovníci ústavu učí tvůrčí krítíoí» 
 ̂ sebekritice,
Ostav spolupracuje úzce s kabinetem pedagogických věd pri CSAV a s vyso

kými školami, zvláště s pra/skou VSP. Ve Vědecké radč VúP a v jejích komisích 
s  ̂ uskutečňuje i pomoc pracovníků z jiných vědeckých pracovišť, fteditel ústavu 
navázal při své nedávné návštěvě v NDR při oslavě pátého výročí založení berlín
ského ústředního pedagogického ústavu spojení s tímto ústavem. Rovněž mez« 
ústavem a APV RSFSR se vyměňuje odborná literatura. Pracovníci VÚP sledují 
^zorně práci polského pedagogického ústavu. Navštívili i některé vědecké ústavy 
'̂^AV, aby se seznámili s jejich organisaci vědeckého práce.

třetí části sve zprávy věnoval ředitel Dr B. Kujal pozornost kádrovým otáz- 
vOp. Kolegium m nistra školství uložilo vedení ústavu zkvalitnit vědecké 

^adry ústavu, a to postupnou výměnou, získáváním nových pracovníků a škole- 
nim všech, kteří v ústavu pracují. iMinisteistvo školství zřídilo při ústavu aspi
ranturu. která umožňuje vychovávat mladé vědecké pracovníky v oboru pedago- 
gic^ých věd. Na základě konkursu byli vybráni dva aspiranti pro pedagogiku 
^.uva pro psychologii. Jejich školiteli jsou akademik O. Clilup v oboru pedago- 

a doc. Dr J. Linhart v oboru psychologie. Ve smyslu usnesení kolegia ušilo- 
a o vedení ústavu o získúní nových, plně kvalifikovaných vědeckých sií; přitom 
yiy doplněny pomocné odborné síly (techničtí asistenti), aby mohlo být plne 
yužito k výzkumné práci sil vědeckých. Ostav vypsal několik veřejných kon- 

na neobsazená místa vědeckých pracovníků. Nepodařilo se dosud získat pra- 
vníky pro metodiku přírodních věd, pro odborné školy, dějepis a literární vý- 

a to je vážnou překážkou rozvíjení výzkumné prácc v těchto oborech, 
závěru své zprávy doporučil ředitel Kujal, aby vědecká rada při projednávání 

^̂ nriosti ústavu věnovala pozornost zejména změnám plánu, které vyplynuly 
 ̂ usnesení x . sjezdu KSC a z potřeb školy. Doporučil, aby se vyslovila i k orga- 

^saci práce ústavu a k řešení kádrových otázek, mimo jiné také k jednání 
Převedení ústavu mezi resortní vědecko-výzkumné ústavy a o přechodnou úpra- 

2d ^ některých pracovníků ústavu. Zdůraznil, že pracovní kolektiv VOP ještě 
lov spokojen. Všichni pracovníci ústavu budou dále usi

at o to, aby jejich práce byla ještě hlouběji spjata se školní prací, aby ješt 
co\̂  pomáhala učitelstvu při řešení všech naléhavých úkolů, které školským pra 

'^nikům ukázalo usneseni X. sjezdu KSC.
správu doplnil ředitel brněnské pobočky VÚP Dr F. Holešovský. 

jj^racoyníci sekce mimoškolní a mimotřídní výchovy v brněnské pobočce se za- 
jednak otázkami obsahu a metodjky m.motíídni a mimoškolní práce ve 

^^becné vzdělávací škole, jednak 'výchovnými úkoly rodiny v socialistické spo-

^% la  dokončena publikace O. Strumhause a Dr T. Henka o školních pokusných 
která má sloužit jako pomocná kniha pro učitele národních a středních 

fcoTi ^^'^^uje se na thematu »Obsah a metodika práce v kroužku dovedných ru- 
která má přispět k tomu, aby se tyto zájmové kroužky na národních ško- 

iání důležitým pomocníkem učitelů při uskutečňování polytechnického vzdé- 
»Význam a obsah prače pionýrské družiny« směruje k pro- 

Poki práce pionýrských družin na našich školách, která je základním před- 
Poyv^.^m úspěšné práce pionýrského oddilu. Ministerstvo školství kromě toho 
o pionýrské oddělení pobočky zpracováním pomocné knihy pro vyučování 
(lií organisaci CSM na pedagogických školách pro učitele národních škol
^avi výchova dětí v rodině« (Dr J. Kui-fuist, Dr T. Henek a další)

na připravenou práci »Výchova ke kolcktivnosti a ke kázni v naší ro- 
rocjî * V^áce má ukázat na konkrétních příkladech, jak uvědomělá socialistická 

reši otázky pracovní výchovy dětí. Pro výzkum se vybírají rodiny z růz- 
^  prostředí. Za pomoci vychovatelů ve státních piacovních zálohách vyhledává
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kolektiv také úspěšné mladé lidi a v rozhovorech s nimi i s jejich dřívějšími a ny; 
néjšími vychovateli zjišťuje vlivy, které se podílely na jejich výchově v dob;é 
pracovníky.

Sekce estetické výchovy se zabývá předevsim otázkami theorie a dějin litera
tury a problémy dramatické a filmové tvorby pro mládež. Její práce systematicky 
směřuje ke zkoumání základů estetické výchovy ve všeobecně vzdělávací škole, 
na př. v práci Dr O. Audyho »0 podstatě dětského veršovaného folkloru«.

Dr F. Holešovský za pomoci Dr E. Svobody připravil monografické zpiacování 
Alšových ilustrací k pohádkám a pověstem v české literatuře pro mládež, jež je 
úvodem k plánované práci kolektivu pobočky o ilustraci pohádek a pověsti v české 
literatuře v I. polovině našeho století.

Pracovníci na studii »Kladný hrdina dramatického díla a jeho správné chápáni 
dětským divákem<  ̂ (Dr R. Lukášová a O. Zukal) vycházejí z analysy dramatic* 
kého textu i jeho realisace. Při průzkumu na školách si současně zjišťují a ově
řují formy práce s divadelním představením ve výchovně vzdělávací práci školy* 

Studie »Estetické a výchovné zřetele socialistické pedagogiky v dramaturgii 
uměleckém zpracováni filmů pro děti a mládež« (M. Liška a spolupracovníci) má 
ukázat některé ideové, umělecké a pedagogické nedostatky československého kres
leného a loutkového filmu a vytyčit základní požadavky na dramaturgii a umě' 
lecké zpracování těchto druhů filmů pro děti a mládež.

Thema »Základy estetické výchovy ve všeobecné vzdělávací škole« se zabývá 
estetickou výchovou v rámci t. zv. estetických předmětů.

Pracovníci oddělení literární výchovy a literatury pro mládež se věnují pracíiíi
o theorii a metodice literárního čtení. (»Obsah a systém literárního čtení v 6.—f  
post. ročníku«, »Zásady a metody ideově estetického rozboru literárních texl^ 
v 6 .-8 . p. r. a základní poznatky z theorie literatury«.) Byly provedeny plánO' 
vané práce na nových čítankách a připraven Metodický průvodce k čítanka^' 
Mimo plán pracují F. Vítek a A. Stromšíková na analyse čítanky pro 8. p. r. f 
na přípravě průzkumu práce podle této čítanky. Úkol »K zakiadnim otázkám rrjý 
moškolní čp.tby« s hlediska úkolů socialistické výchovy i ořganisace a forem 
vydávání vyúsťuje v konkrétní návrh krátkodobého i výliledového edičního plán̂  ̂
podle jednotlivých vzdělávacích oborů na jedenáctileté ví^eobecně vzdělávací škol -̂ 

Hudební oddělení pracuje na dlouhodobém .úkolu »Obsah a metody hudebná 
fiýchovné práce na škole«. Jeho cílem je analysovat základní didaktické a pedag^ '̂ 
gické principy hudební výchovy a vymezit metody hudebně výchovné práce 
všeobecně vzdělávací škole.

Pracovníci výtvarného oddělení pobočky spolu s předními učitelskými p r a k tiW  
a theoretiky připravili pomocnou knihu pro učitele kreslení na všeobecně v z i\  
lávacích školách. Při hodnocení jejího poslání připomněl Dr Holešovský poučeHif 
jehož se pracovníkům v oboru výtvarné výchovy dostalo na semináři o esteticK  ̂
výchově v pražském ústavu v září 1954.*)

Druhým úkolem výtvarného oddělení je thema »Zobrazováni prostorových 
rů v kresleni na osmileté střední škole«. Zkušenosti budou shi*nuty v metodicl^  ̂
studii o perspektivním zobrazování na osmileté střední škole.

Oddělení výchovy na školách pro mládež, vyžadující zvláštní péče, připravil^ 
za vedení Dr L. Stejgerleho a ve spolupráci s odborníky učební osnovy pro 
druhů těchto škol. Byly připraveny některé učebnice, na dalších se pracuje. 
zpracována studie o názornosti při vyučováni slepých děti, která se zabývá 
jiné otázkami cvičení a rozvíjení zbylých analysátorů, budováni návyků oriental 
u slepého dítěte a uplatněním názornosti v jednotlivých vyučovacích předmeted^ 

Ostav pracuje také na thematu »Výchovné vzdělávací práce v zařízeních 
vovaci péče o děti«. Okol je zaměřen na průzkum práce v mezinárodních táborê ^̂

*) Akademik Ot. Chlup; O estetické výchově. Pedagogika 1954, 10, 733.
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které jsou nejvyšší a s hlediska politického nej významnější formou re
kreační péče.

:|c

Y diskusi o přednesených zprávách se ujal slova nejprve akademik B. Bydžov- 
pý- Vyjádřil se kladně o celkovém zaměření práce ústavu a vyslovil přesvědčení, 

plán, splněný ústavem, je úctyhodný. Doporučil, aby se pracovníci VOP opí- 
rali ve své činnosti o bohatou tradici našeho pedagogického výzkumnictví a aby 

řešení pedagogických problémů těžili ze všeho, čím naše pedagogika již dříve 
přispěla k jejich ujasnění. Poukázal na důležitost náležitého vědeckého využívání 
^^teriálu, který shromažďují pracovníci ministerstva skolstvi při svých pozoro- 
huních na školách. Zdůraznil, aby pi acoyníci ustavu co nej účinněji pomohli řešit 
problém redukce učiva ve všech předmětech. Tato otázka se vleče již po léta a 

^noiistálo ztroskotává o tvrdošíjný odpor odborníku. Bez podstatné redukce učiva 
rielze prohlubovat výchovné působení na.sí školy. Naše škola je stále ještě pře- 

racionalistická, vyučovací a ne výchovná. Musíme ve školách vychovávat 
^elého člověka, působit nejen na jeho intelekt, a^e i na jeho cit a vůlí. Pokud jde 
g.'Jehovu citu, je třeba náležitě rozvinout a prohloubit estetickou výchovu v na
šich školách, ale to není možné při nynější přeplněnosti osnov a učebnic. Masíme 
jí̂ ĵírat jednostranné rozumářství, pseudovědeckost a scholastičnost v našich ško-

Laureát státní ceny a mezinárodní ceny míru prof. V. Dobiá,š prohlásil, že mu- 
ze všech sil bojovat proti neprospěchu žáků, odstraňovat všechny příčiny, 

ré jej zaviňují. Naše škola se musi zbavit záplavy slov a knižní učenosti. Po- 
,l;^^nost nelze hledat v krásných slovech, jež si snadno osvojujeme a která se 
ck , stávají frázemi, ale především v práci. Naše školy mají významný úkol vy- 
novávat v mládeži uvědomělý, socialistický vztah k práci. Hovoříme často o tom, 

^  se učíme od Sovětského svazu. Pohled na některé naše učebnice tomu však 
^^riasvědčuje S potěšením prohlížíme mnohé učebnice pro na.se nej menší. Nemů- 

však být spokojeni s četnými učebnicemi pro žáky vyšších stupňů, zvláště 
9-—11. p. ročník. Jejich autoři jsou zřejmě odtrženi od života. Jinak by na

jedli, že žáci se nepřipravují jen na jejich předmět, ale i na předměty jiné. 
kl j^kterých učebnicích, na př. pokud jde o literaturu, jsou nedostatky i ve vý- 
mfi- ^^^ky. Není také správné, že se učebnice tak často mění. Za učebnice by 
u t  odpovídat vždy jednotlivci, nikoli kolektivy. Nedovedeme se ještě náležitě 
îce  ̂ P^'^kladu sovětských učebnic, které jsou namnoze konkrétnější než učeb-

^ o c .  Dr J. Novotný upozornil, že se mládež učí a mravně formuje i po opuš- 
školy. Musíme budovat theorii výchovy dorůstajícího pokolení. Důležitým 

.lem  bude vyrovnat se náležitě s otázkami rodinné výchovy. Zdolání nároč- 
a odpovědných úkolů ústavu zabraňují neuspokojivé platové poměry ve 
Je úkolem vědecké rady, aby i v této věci byla nápomocna.

Qí?ředseda yědecké rady akademik Chlup kladně ocenil připomínky diskutují- 
k předneseným zprávám. Bude třeba svést rozhodný boj se všemi, kdož se 

p redukci učiva dívají jednostranně s úzkého odbomickěho hlediska. Učebnice 
stij PF^drií školy jsou namnoze přiměřenější než učebnice pro žáky vyšších 
jazvt ‘ I v nich se však často nedbá požadavku přístupnosti, na př. v učebnicích 

yka vyučovacího. V úsilí o redukci učiva může nám být příkladem Sovětský 
nisf’ kde se touto otázkou vážně zabývá zvláštní sbor pracovníků, sestavený rni- 
v;,ire^.Kaiiovem. Ze Sovětského svazu si musíme vzít příklad i v tom, že se při 

mladých generací nepočítá jen se školou, ale že se věnuje veliká péče 
a výchově mladých lidi i v dalších letech. Pokud jde o navazování sou- 

0  p vědecké práce v pedagogice na naši domácí tradici, ubezpečil akademik 
^ zaměření veškeré vědecké činnosti ústavu

® prolilubovat. Je také správné, že se na zasedání vědecké rady připo-
i otázky kádrového vybaveni ústavu i neuspokojivé platové zařazení jeho
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pracovníků. Jedná se již o přeřazení ústavu mezi vědecko-výzkumné resortní 
ústavy; tím by se mimo jiné zlepšily i platové poměry piacovniků.

Zprávy ředitele ústavu i jeho brněnské pobočky byly pak schváleny.

v  dalším průběhu zasedání byly projednány a schváleny zpiávy předsedů jed
notlivých komisí vědecké rady.

Členové komise pro theorii a dějiny pedagogiky podle zprávy akademika Chlu- 
¡ju souhlasí se zaměřením práce na thematu »Základní otázky theorie aocialisiické 
výchovy a vyučování«, jehož úkolem je revidovat a systematisovat pedagogickou 
prob.ematiku, přispět k ujasnění pedagogického pojmosloví a k sestavení vysoko
školské učebnice pedagogiky. V učebnici se má podle doporučení komise uplatnit 
potřebný historický přístup k látce. Při projednáváni úkolu »Didaktické otázky 
rozvíjení poznání, myšlení a řeči« bylo zdůrazněno, že t. zv. věcné učení nelz(í 
isolovat od čtení s výkladem, jež je základní metodou nejen jazykového, ale i to
hoto učení. Komise kladně zhodnotila nový Slabikář. Ve výzkumu Slabikáře a 
2ivé abecedy bude třeba si ověřit možnost optimálního rozvrženi postupu počá
tečního čtc-ní, a to jednak laboratorně, jednak výzkumem normální školní praxe. 
Při komisi se zřizují dvě subkomise; první pro otázky mravní výchovy, druhá pro 
mimotřídní a mimoškolní výchovu. Komise má v plánu připravit vědecké diskuse 
o učebnici pedagogiky a o otázkách mravní výchovy naši mládeže.

Zprávu akademika Chlupa doplnil doc. Dr J. Novotný, který se ujímá vedení 
subkomise pro otázky mravní výchovy. Její členové budou pozorně sledovat prů
běh výzkumných prací, jimiž ústav chce pomoci iešit aktuáJní otázky mravní vý
chovy naší mládeže. I v Sovětském svazu se věnuje těmto otázkám zvýšená po
zornost. V přítomné době se ústav zabývá především výzkumem výchovy kázně. 
Předmětem zkoumání byly především metody práce učitelů, u nichž byly zjištěny 
relativně nejúspéšnější a nejméně úspěšné výsledky výchovy žáků k uvědomělé 
kázni. Při výzkumu bylo také sledováno, jak učitelé pracuji s Pravidly chování 
a jak škola spolupracuje s rodinou a pionýrskou organisaci při teto výchově. Ko
lektiv pořádá seminář o otázkách výchovy kázně. Výzkum pokračuje na vybia- 
ných osmiletých školách středních. Zkoumají se přičfhy nekázně mladých provi
nilců. Pokud je to možno, sleduji pracovníci i otázku výchovnéiio vlivu filmu, di' 
vad'a, literatury a sportu na mládež. Pracovníci ústavu přistupují podle názoru 
subkomise k řešení problému odpovědně. Je správné, že se zaměřují zejména n^ 
zjištění nejvhodnějšich výchovných metod, jejichž uplatnění v praxi by co nej' 
více přispělo ke zlepšení současného stavu. Je žádoucí, aby se řešení těchto důle
žitých otázek věnovalo více pracovníků.

Akademik Bydžovský, předseda komise pro matematiku, navázal ve své zprávě
o práci komise na svůj diskusní příspěvek. Matematika má v přeracionalisováni 
naší školy důležitou úlohu. Ve vyučování tomuto předmětu se stále ještě málo 
dbá požadavku přiměřenosti učiva veku žáků. Přeceňuje se schopnost abstrakt; 
niho myšlení žactva. Vyučování matematice má být co nej konkrétnější. Mnohé 
omyly ve vyučování matematice vycházejí z domněnky, že existují široké přenosV 
logického myšlení z matematiky, ty jsou však ve skutečnosti slabé. V diskusi bytf 
vysloveny pochybnosti o takových závěrech výzkumů, kde by nebylo možno soU- 
sfavně sledovat prácí učitele a kde by se používalo jen občasných zjišťování vědo* 
mostí zkouškami. Bylo také konstatováno, že oddělení matematiky s malým P^' 
čtem pra.^ovníků není schopno zvládnout intensivní výzkum na G—8 školách.

Akademik Havránek, jemuž léčení mimo Prahu znemožnilo zúčastnit se zase* 
dání osobně, upozornil ve svém dopise, že je třeba, aby komise vyučování spole
čenským vědám spolupracovala s komisí pro estetickou výchovu v oblasti vyu^" '̂ 
vání literatuře. Poukázal také na nedostatečné personální vybavení metodických^ 
oddělení V OP pro vyučování předmětům společenských věd. Zvláště citc-lná me' 
žera je v oddělení dějepisu, kde proto nebylo možno zahájit výzkum učebnic,
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toho bylo naléhavě potřebí. V oddělení pro Český jazyk byl podle zjištění ko- 
správně položen důraz na průzkum syntaxe. Za správné uznala komise také 

naměřeni výzkumu v ruštině na problémy vyučování gramatice, a to na základě 
l^aterského jazyka. Komise vcelku vyjádřila souhlas s pojetím výzkumu i s vý- 
Dtírem zkoumaných učebnic. Při posuzování učiva ze syntaxe je potřebí hledět 
k tomu, zda se správně spojuje vyklad formální stránky věty a její významové 
"'výstavby. Průzkum vyučování slohu je důležitý proto, že jeho postavení mezi lite
raturou a gramatikou je stále ještě nejasné. Při výzkumu by se nemělo zapo- 
^m at ani na školy pedagogické.

O práci komise pro přírodní vědy a polytechnické vzdělání podal zprávu Dr A. 
lodička. V páté sekci VÚP se výzkum učebnic zaměřuje především na fysiku 
v 7. ročníku, na chemii v 8. ročníku, na biologii v 6. a 10. ročníku a na zeměpis 
^ ročníku. Provádí se pedagogické pozorování a v pravidelních intervalech se 
zkoumá stav vědomostí a dovedností žáků v různých podmínkách (město, venkov, 
Prostředí průmyslové, zemědělské). Zjišťuje se zvláště přiměřenost učiva schop- 
Ĵ f>stem a vyspělosti žáků. Členové komise zdůraznili, aby pracovnici věnovali ná- 
i^zitou pozornost zkoumání práce učitele i dalších podmínek, na nichž je prospěch 
^?ků závislý. Vyslovili se i pro uskutečnění vhodných pedagogických pokusů. 
^ zabezpečení výsledků tohoto výzkumu piispěje ministerstvo školství tím, že na 

VOp vydá pro OPS a KPS směrnice, jak má učitelstvo shiomažďovat ma- 
i^riál o práci podle nových osnov a učebnic. Tento materiál bude dán k disposici
Ustavu.

Komise pro estetickou výchovu, o jejíž práci referoval prof. V. Dobiáš, projed- 
na svých schůzích současný stav literární, hudební a výtvarné výchovy na 

faších školách i problematiku účinné pomoci škole a učitelstvu. Komise připra- 
memorandum o stavu estetické výchovy a o podmínkách jejího zlepšení v do- 

^^adním učebním plánu a učebních osnovách pro jedenáctiletou střední školu.
nutno zlepšit neblahou situaci v estetické výchově na našich školách. Aby se 

^  podařilo, musíme učitele přesvědčit o veliké výchovné síle uměni, naučit je 
^ ě n í  rozumět a hlavně je získat, nadchnout, aby sami z vnitrního zájmu učili 
jjljjádež uměni poznávat a milovat. Bude nutno vypracovat vhodnou přiiučku pro 
Jf^telstvo. Podobně jako v jiných odděleních, i v sekci estetické výchovy bylo by 
jreba v pražském ústavu posílit řady pracovníků. Také na ministerstvu je třeba 
Pracovníků, kteří by se těmto otázkám soustavně věnovali.

Zprávu prof. Dobiáše doplnili za výtvarnou výchovu akad. malíř prof. B. S. 
I^oan a za hudební výchovu prof. Dr J. Plavec. Prof. Urban označil výtvarnou 
Jehovu na školách ža krajně neuspokojivou. Prof. Plavec upozornil na diskusi 
i^asopise Sovětská kultura, v niž byl otištěn otevřený list 73 učitelů moskev

ských škol ministru Kairovovi o nedostatcích v hudební výchově. K zlepšení stavu 
J^^dební výchovy na sovětských školách byla učiněna některá významná opatření 

př. zavedení nepovinných hodin sborového zpěvu v 5.—10. ročníku), která 
JSOU pro nás poučením i příkladem.

Prof Dr M. Kredba navázal na slova prof. Dobiáše o tom, že škola má být ra
dostná pro děti i pro učitele. Zatím má naše škola k tomuto ideálu hodně daleko.

J^ašem výzkumu v oboiu tělesné výchovy, školní hygieny a defektobgie se
, ^Kutečňuje spolupráce pedagogů a lékařů. Při projednávání výzkumu doporučila 
lét vedle pedagogického pokusu a pozorování propracovat se zúčastněnými 
sn i vhodné zkoušky organismu. Měl by být učiněn pokus doplnit diagnosu 
Pravného držení těla, jejíž charakter je převážné anthropometrický, zjišťováním 

l^^vu svalového tonusu metodou elektromyografickou. Ve výzkumu režimu žá- 
dne s hygienického hlediska bylo doporučeno doplnit metody psychologické 

^ , ódami fysioiogickými. Výzkum bude rozšířen i na zkoumání vlivu směnného 
J^^ování na pracovní zatíženi žáků. V práci defektologického oddělení, věnované 
iekumu vzniku obecných představ a pojmů u děti oligofrenních a hluchoně- 

trík' schváleno sledovat studovaný jev i metodou laboratorní, v níž je zapo- 
zachytit zákonitosti průběhu diferenciace u těchto dětí. Kladně byla v ko-
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misi oceněna spolupráce orthopeda doc. Dr Jaroše, který seznámil komisi s cen
nými zkušenostmi z mezinárodní kon^e^ence orthopedů v Bč- ehradě, zeiména 
s výsledky fvých rozhovorů se sovětskými pracovníky ve fysiologii tělesné vý
chovy prof. Krestovnikovem, Krjačkem a Letunovem.

O práci komise pro psychologii informoval účastníky zasedání její předseda 
prof. Dr J. Vaňa. Odděleni pro psychologii dítěte vychází ve své výzkumné pro
blematice ze zákonitostí a mechanismů vývoje vyšší neivové činnosti dítete a hle
dá pak aplikace poznaných zákonitostí v praxi. Pedagogická psychologie se za
bývá psychologickou stránkou procesu učení a výchovy, t. j. volí svou výzkum
nou problematiku ze školni praxe a psychologicky ji analysuje. Komise se zam ě
řuje ve své práci především na projednávání nejasných nebo sporných věcí v práci 
obou oddělení, zvláště pokud jde o správné uplatnění dialekticko-matoria'istické 
koncepce v pojetí a metodice výzkumu. Při posuzování práce Psychologické otáz
ky počátečniho čtení a psaní dospěla komise k závěru, že je možno omezit sta-  ̂
tistické údaje, aniž budou oslabeny správné závěry práce. Komise doporučila pra
covníkům výzkumu, aby věnovali soustavnou pozornost promýšlení základních 
otázek metodologie.

♦
Předseda vědecké rady ocenil v závěru, že všechny projevy byly vedeny lás

kou ke škole, k mládeži i k vědě Vyzdvihl, že jedním z hlavních úkolů naší peda
gogické vědy v současné době je oprostit vyučováni v našich školách od zbytečné  
přítěže, vyrovnat se na vědeckém základě s naléhavým požadavkem redukce učivn. 
Chceme dát naší mládeži základní vědomosti, na nichž by m jh'a dále budovat, 
seznamovat ji se základy véd tak, aby si odnášela ze školy pevné a trvalé zna
losti. Odstraněním podružného učiva usnadníme naší škole, aby mohla vzdělávat 
mládež způsoby přiměřenějšími jejímu věku a aby lépe než dosud moh^a plnit 
své důležité úkoly při výchově mravní, estetické a tělesné. Tím zároveň přispé; 
jome k tomu, aby se naše mládež rozvíjela všestranněji a aby prožívala svá školn’ 
léta i celý svůj příští život tak radostně a šťastně, jak jí to všichni ze srdce 
přejeme.

♦
V závěru zasedání bylo přijato toto usnesení:
Vědecká rada Výzkumného ústavu pedagogického Jana Amose Kom enského 

vzala na vědomí zprávu o plnění pracovního plánu ústavu na rok 1954. Vyslovuje  
souhlas s tím. aby ústav za vedení předsedy vědecké rady ústavu s. akadem ika 
Chlupa se věnoval výzkumu učebnic, který má přispět k podstatné redukci uči' 
va, ke zlepšení učebních osnov a učebnic a práce podle nich, k vypracováni me- 
todik jednotlivých učebních předmětů.

Vědecká rada souhlasí s tím, aby se ústav intensivněji věnoval otázkám mravn[ 
výchovy, a to především otázkám kázně, a aby pro koordinaci vědecké prácííí 
v tomto oboru byla ustanovena při vědecké radě subkomise za vedení doc. Dr J* 
Novotného. ^

Schvaluje se, aby sekce estetické výchovy vypracovala memorandum o stavU 
estetické Jeh o v y  na školách a předložila je k projednáni vědecké radě ústavu nfl 
jejírh nejbližším zasedání. Vědecká rada doporučuje, aby by^a doplněna sekce 
estetické výchovy, a aby i v ministerstvu školství byli v metodickém oddělení pr^’ 
covníci pro jednotlivé obory estetické výchovy.

Vědecká rada souhlasí se zřízením komise pro psychologii za vedeni prof. Dr J* 
Váni, a subkomise pro mimoškolní výchovu za vedeni Dr Frant. Holešovského-

Ve čtvrté sekci pro metodiku vyučování společenským vědám je třeba urychli' 
ně obsadit místo vědeckého pracovníka v metodice dějepisu a lépe zajistit výzkum 
slohu a vyučování ruské literatuře.

V páté sekci pro metodiku vyučování přírodním vědám a matematice je t ř e ^  
přesněji vymezit výzkumnou problematiku a zajistit výzkum organisačně tak, aby
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mohl být prováděn co nejobjektivnějšími metodami. Pro tuto sekci je také třeba 
získat potřebné pracovníky.

V 6c.9íe sekci se doporučuje, aby se výzkum vhodnosti souvislého nebo interva
lového způsobu nácviku různých pohybových stereotypů v tělesné výchově do
plnil za účasti lékařů metodami pedagogického pokusu a funkčními zkouškami 
Organismu.. Při výzkumu vytvářeni návyku správného držení těla měl by být 
učiněn pokus doplnit diagnosu spjávného držení těla zjišťováním stavu svalového 
tonusu. V thematu »Hygiena režimu dne žáka« se doporučuje učinit pokus zjistit 
ve spolupráci s odborníky na Hennerově neurologické klinice zatíženost žáků me
todou převážně fysiologickou za použití elektromyografu a elektroencefalografu.

Všem pracovnikúm ustavu se doporučuje, aby podávali v tisku zprávy o kona- 
pracích a pomáhali na základě předběžných výsledků výzkumu školní praxi. 

Přinese to prospěch škole i pomůže rozvinout theoretický pedagogický ruch. (Při 
projednáváni piánu výzkumu na rok 1955 je třeba věnovat větáí pozornost otáz
kám metodiky pedagogického výzkumu.)

Dále se doporučuje, aby k prováděni každého výzkumu byl sestaven komplexní 
kolektiv, v němž vedle pracovníků ústavu budou především všichni učitelé, 
^^nichž se výzkum koná, dále vědečtí pracovnici příslusných vědních oborů. Tyto 
výzkumné skupiny řeší kolektivně všechny otázky příslušného výzkumu. Učitelé, 
kteří se výzkumu účastní, mají byt vedeni k tomu, aby hlouběji sledovah vlastní 
práci a účastnili se pedagogických čteni.

Vědecká rada se obraci na ministerstvo školství se žádostí, aby v mezích roz
počtových možností zlepšilo platové poměry vědeckých pracovníků ústavu a po
mohlo získat pro ústav kvalitní vědecké síly pro obory, dosud v ústavu vůbec 
^eobsa/jené nebo obsazené jen nedostatečné. Vědecká rada rovněž doporučuje, aby 
výzkumný ústav pedagogický J. A. Komenského byl převeden mezi vědecko- 
^¿kum ně resortní ústavy. Vědecká rada pověřuje svého předsedu s. akademika

Chlupa, aby tyto otázky v zastoupení vědecké raay na ministerstvu projednal.
Podle záznamu zpracoval Dr Fr. Výborný, VÚP, Praha
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